

DOI: 10.18572/2071-1182-2021-1-33-35

## **Организация незаконной миграции (ст. 322.1 УК РФ): вопросы законодательной техники и правоприменения**

**Скрипченко Нина Юрьевна,**  
профессор кафедры уголовного права и процесса  
Северного (Арктического) федерального университета имени М.В. Ломоносова,  
доктор юридических наук, доцент  
n.scripchenko@narfu.ru

Проведенный правовой анализ свидетельствует, что ст. 322.1 УК РФ, по сути, описывает действия не по организации, а по содействию незаконной миграции. Размытость границ между преступным (ст. 322.1 УК РФ) и административно-наказуемым (ч. 3 ст. 18.9 КоАП РФ) деяниями приводит к тому, что при схожих фактических обстоятельствах действиям виновных дается разная правовая оценка. Реализация новой нормы на практике не только выявила изъяны законодательной конструкции, но и поставила под сомнение обоснованность криминализации действий, отнесенных к организации незаконной миграции.

**Ключевые слова:** незаконная миграция, организация незаконной миграции, незаконное пересечение, государственная граница, иностранцы, лица без гражданства.

## **Organization of Illegal Migration (Art. 322.1 of the Criminal Code of the Russian Federation): Legislative Technique and Law Enforcement Issues**

**Scripchenko Nina Yu.**  
Professor of the Department of Criminal Law and Procedure  
of the Northern (Arctic) Federal University named after M.V. Lomonosov  
LL.D., Associate Professor

The legal analysis carried out shows that Art. 322.1 of the Criminal Code of the Russian Federation essentially describes actions not to organize, but to facilitate illegal migration. The blurring of the boundaries between criminal (Art. 322.1 of the Criminal Code of the Russian Federation) and administratively punishable (Part 3, Art. 18.9 of the Code of Administrative Offenses of the Russian Federation) leads to the fact that under similar actual circumstances the actions of the perpetrators are given a different legal assessment. The implementation of the new norm in practice not only revealed the flaws in the legislative structure, but also called into question the validity of the criminalization of actions related to the organization of illegal migration.

**Keywords:** illegal migration, organization of illegal migration, illegal crossing, state border, foreigners, stateless persons.